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 RW-0052/4/2009 
Protokoł Nr XXXI/2009                                                                                             

sesji Rady Gminy Potęgowo                                                                                          
z dnia 30 kwietnia 2009r. 

 
Sesja rozpoczęła się o godzinie 10.00, zakończyła o godz. 12.20.   W sesji udział wzięło 
udział 15 radnych na  skład 15 radnych, sołtysi, Wójt, Zastępca Wójta, pracownicy 
Urzędu Gminy oraz zaproszeni goście, zgodnie z załączonymi listami obecności. 
(Załącznik nr 1 – lista obecności radnych, 
załącznik nr 2 – lista obecności sołtysów, 
załącznik nr 3 – lista obecności zaproszonych gości). 

 
Porządek obrad sesji: 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie sesji i powitanie. 
2. Stwierdzenie quorum. 
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji. 
4. Zatwierdzenie porządku obrad. 

II. Obrady: 
1. Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzedniej sesji. 
2. Informacja Wójta z działalności międzysesyjnej. 
3. Zatwierdzenie sprawozdania z wykonania budŜetu gminy za 2008 rok: 

a) wysłuchanie wniosku komisji Rewizyjnej Rady Gminy Potęgowo, 
b) wysłuchanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej do wniosku komisji 

Rewizyjnej, 
c) wysłuchanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej do sprawozdania z 

wykonania budŜetu za 2008 rok, 
d) dyskusja, 
e) podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia sprawozdania z wykonania budŜetu 

za 2008 rok i udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy z tego tytułu. 
4. Podjęcie uchwał: 

a)  w sprawie wynagrodzenia Wójta Gminy, 
b)  w sprawie wyraŜenia zgody na zbycie nieruchomości gruntowej, 
c)  w sprawie wyraŜenia zgody na zbycie lokalu mieszkalnego stanowiącego 

Zasób Gminy oraz w sprawie określenia zasad jego sprzedaŜy wraz ze 
zbyciem gruntu lub ułamkowej jego części, 

d) w sprawie wyraŜenia zgody na zbycie nieruchomości gruntowej, 
e) w sprawie wyraŜenia zgody na zbycie nieruchomości gruntowej. 

      5. Interpelacje i zapytania radnych. 

III.  Zakończenie:  
1. Wolne wnioski i informacje. 
2. Zamknięcie obrad sesji. 
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Ad.I. Sprawy regulaminowe. 
1. Przewodniczący Rady dokonał otwarcia XXXI sesji V kadencji, powitał radnych,   

sołtysów, zaproszonych gości oraz pracowników Urzędu Gminy. 
 
2. Na podstawie listy obecności Przewodniczący Rady stwierdził quorum, a tym samym 

prawomocność obrad sesji. 
 
3. Przewodniczący Rady przedstawił protokoł z poprzedniej sesji, za przyjęciem którego 

głosowali wszyscy radni. 
 
4. Przewodniczący Rady przedstawił porządek obrad, który radni otrzymali wraz z 
zawiadomieniami o sesji oraz zaproponował zmianę polegającą na dopisaniu w części 
drugiej punkcie czwartym – Podjęcie uchwał,  podpunktów: 
f) o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego dla fragmentu miejscowości Potęgowo w gminie Potęgowo 
obejmującego tereny połoŜone na północ od linii kolejowej, 

g) w sprawie zmian w budŜecie Gminy na 2009 rok, 
h) w sprawie wyraŜenia zgody na odpłatne nabycie nieruchomości zabudowanej 

budynkiem czynnej ciepłowni wraz z infrastrukturą w Potęgowie, 
i) uchylającą Uchwałę Nr V/30/99 w sprawie ustalenia opłat za korzystanie z 

Przedszkola Samorządowego w Potęgowie, 
j) w sprawie wyraŜenia zgody na nabycie nieruchomości gruntowych do zasobu mienia 

komunalnego Gminy Potęgowo. 
 
Za przyjęciem zmian do porządku obrad głosowali wszyscy radni. 
 
Ad.II. Obrady. 
 
1. Odpowiedzi na interpelacje zgłoszone na poprzedniej sesji udzielali: 
     1)Wójt   - na wniosek R.Mikołajczyka w sprawie dokończenia budowy ul. 
Szerokiej w Potęgowie (połoŜyć krawęŜniki, wykonać pobocze oraz połoŜyć właściwą 
nawierzchnię) – rozmawialiśmy o tym na posiedzeniu komisji wspólnej i wszyscy 
jesteśmy za remontami dróg. 
   - na wniosek  M.Krymskiej w sprawie remontu dróg na koloniach w 
śochowie przy sprzyjających warunkach atmosferycznych – przy tej pogodzie z drogami 
gruntowymi nic się nie zrobi. Trzeba poczekać aŜ trochę popada. 
   - na wniosek W.Binkowskiego w sprawie remontu drogi do 
Piaseczna – przy tej pogodzie z drogami gruntowymi nic się nie zrobi. Trzeba poczekać 
aŜ trochę popada. 
 
     2) E.Ulanowska  – na wniosek St.Semaka w sprawie usunięcia wysokich pniaków 
pozostawionych po wycince drzew przy drodze do Czerwieńca – temat ten dotyczy całej 
gminy, a nie tylko drogi do Czerwieńca. Firma wycinająca przydroŜne drzewa zajmie się 
tym tematem po zakończeniu wycinki drzew w gminie Damnica. 
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     3) Zastępca Wójta – na wniosek M.Broniszewskiego w sprawie załoŜenia lampy 
oświetleniowej przy posesji nr 9 w Nowej Dąbrowie – wnioski w sprawie dodatkowego 
oświetlenia składane są cały czas. Na realizację tych wniosków wykorzystano juŜ środki. 
Wniosek sołtysa z Nowej Dąbrowy oraz jeszcze jeden wniosek rozpatrzymy wspólnie z 
przedstawicielami Zakładu Energetycznego, ale ich realizację trzeba przenieść na rok 
2010. 
 
2. Wójt przedstawił informację z działalności międzysesyjnej. 
(Informacja stanowi załącznik nr 4 do protokołu). 
 
3. Zatwierdzenie sprawozdania z wykonania budŜetu gminy za 2008 rok: 
a) Przewodnicząca komisji Rewizyjnej p. GraŜyna Pokuć przedstawiła wniosek komisji  
w sprawie udzielenia Wójtowi Gminy Potęgowo absolutorium z tytułu wykonania 
budŜetu gminy w 2008 roku. 
G.Pokuć- Komisja Rewizyjna w swojej pracy nie dostrzegła niedomówień stąd nasz 
wniosek o udzielenie absolutorium. JeŜeli Wysoka Rada zleci nam dodatkowe kontrole, 
to je przeprowadzimy. 
(Wniosek stanowi załącznik nr 5 do protokołu). 
 
b) Przewodnicząca komisji Rewizyjnej przedstawiła uchwałę Nr 025/g255/A/IV/09 
Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku z dnia 01.04.2009r. 
w sprawie opinii o wniosku komisji Rewizyjnej Rady Gminy Potęgowo.  
(Uchwała stanowi załącznik nr 6 do protokołu). 
 
c) Wiceprzewodniczący Rady przedstawił uchwałę Nr 022/g255/R/IV/09 Składu 
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku z dnia 01.04.2009r. w 
sprawie opinii o sprawozdaniu z wykonania budŜetu Gminy Potęgowo za 2008 rok. 
(Uchwała stanowi załącznik nr 7 do protokołu). 
 
d) dyskusja. 
Przewodniczący Rady- cyferek jest wiele, ale mamy pozytywna opinię Komisji 
Rewizyjnej oraz Składu Orzekającego regionalnej Izby Obrachunkowej do wniosku 
Komisji oraz do sprawozdania z wykonania budŜetu Gminy za 2008 rok.  
Komisja Rewizyjna nie dopatrzyła się przekroczeń w budŜecie i skoro nie ma więcej 
głosów w dyskusji proszę Wiceprzewodniczącego o odczytanie projektu uchwały. 
Chciałbym przed przystąpieniem do podejmowania uchwał poinformować zebranych, Ŝe 
przed sesją obradowały komisje Rady. Proszę więc przewodniczących komisji o 
przedstawienie opinii komisji do projektów uchwał: 

1) Bogdan Chwal przewodniczący Komisji BudŜetu, Rozwoju Gospodarczego i 
Rolnictwa poinformował, Ŝe komisja pozytywnie zaopiniowała wszystkie 
przedstawione projekty uchwał, 

2) Waldemar Zientarski przewodniczący Komisji Spraw Społecznych poinformował, 
Ŝe komisja pozytywnie zaopiniowała wszystkie przedstawione projekty uchwał. 
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e)Wiceprzewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia 
sprawozdania z wykonania budŜetu za 2008 rok i udzielenia absolutorium Wójtowi 
Gminy z tego tytułu, za przyjęciem którego głosowali wszyscy radni. 
Uchwała Nr XXXI/219/2009 w sprawie rozpatrzenia sprawozdania z wykonania 
budŜetu za 2008 rok i udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy z tego tytułu przyjęta 
jednoglośnie w głosowaniu jawnym. 
(Uchwała stanowi załącznik nr 8 do protokołu). 
Przewodniczący Rady pogratulował Wójtowi uzyskania absolutorium oraz podziękował 
pracownikom Urzędu za dobra pracę. 
Wójt- z tego miejsca chciałbym podziękować Wysokiej Radzie za udzielenie 
absolutorium oraz pracownikom i współpracownikom za pomoc. 
Zdaję sobie sprawę, Ŝe oczekiwania społeczeństwa są duŜo większe, ale nie zawsze te 
oczekiwania są zgodne z moŜliwościami Rady. Wszyscy oczekiwaliśmy na pieniądze z 
Unii, ale dopiero teraz rozpatrywane są pierwsze wnioski.  
Jesteśmy przygotowani do składania kolejnych wniosków. 
R.Nosko członek Zarządu Powiatu Słupskiego w imieniu Starosty i Zarządu powiatu 
pogratulował Wójtowi i pracownikom Urzędu Gminy za dobrą pracę. Zwrócił równieŜ 
uwagę na właściwe podejmowanie uchwał przez Radę, co wpływa na pracę Urzędu 
Gminy. 
 
4. Podjęcie uchwał: 
a) Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały w sprawie wynagrodzenia Wójta 
Gminy. Wynagrodzenie wzrosło o wskaźnik inflacji, czyli o 4%. 
Za przyjęciem  projektu uchwały głosowali wszyscy radni. 
 
Uchwała Nr XXXI/220/2009 w sprawie wynagrodzenia Wójta Gminy  przyjęta 
jednogłośnie  w głosowaniu jawnym. 
(Uchwała stanowi załącznik nr 9  do protokołu). 
 
b) insp. Ewa Ulanowska omówiła projekt uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na zbycie 
nieruchomości gruntowych – chodzi o wyraŜenie zgody na zbycie w drodze 
bezprzetargowej działki nr 44/72 o pow. 0,0092 ha połoŜonej w obrębie geodezyjnym 
Malczkówko. SprzedaŜ ma na celu poprawę warunków zagospodarowania 
nieruchomości przyległej do działki stanowiącej przedmiot zbycia. 
Wiceprzewodniczący Rady odczytał treść projektu uchwały, za przyjęciem którego 
głosowali wszyscy radni. 
 
Uchwała Nr XXXI/221/2009 w sprawie wyraŜenia zgody na zbycie nieruchomości 
gruntowych   przyjęta jednogłośnie   w głosowaniu jawnym. 
(Uchwała stanowi załącznik nr 10  do protokołu). 
 
d) insp. E. Ulanowska omówiła projekt uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na zbycie 
lokalu mieszkalnego stanowiącego Zasób Gminy oraz w sprawie określenia zasad jego 
sprzedaŜy wraz ze zbyciem gruntu lub ułamkowej jego części – chodzi o wyraŜenie 
zgody na zbycie  na własność w drodze bezprzetargowej na rzecz najemcy lokalu nr 2 w 
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budynku nr 12 w Czerwieńcu wraz z działką gruntu oznaczoną w ewidencji gruntów wsi 
Czerwieniec jako działka nr 3091 o pow. 0,3504 ha. 
 
Wiceprzewodniczący Rady odczytał treść projektu uchwały, za przyjęciem którego 
głosowali wszyscy radni. 
 
Uchwała Nr XXXI/222/2009 w sprawie wyraŜenia zgody na zbycie lokalu 
mieszkalnego stanowiącego Zasób Gminy oraz w sprawie określenia zasad jego 
sprzedaŜy wraz ze zbyciem gruntu lub ułamkowej jego części   przyjęta jednogłośnie   w 
głosowaniu jawnym. 
(Uchwała stanowi załącznik nr 11  do protokołu). 
 
d) insp. E.Ulanowska omówiła projekt uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na zbycie 
nieruchomości gruntowych – chodzi o wyraŜenie zgody na zbycie w drodze 
bezprzetargowej  dz. nr 44/71 o pow. 0,0207 połoŜonej w obrębie geodezyjnym 
Malczkówko. SprzedaŜ ma na celu poprawę warunków zagospodarowania 
nieruchomości przyległej do działki stanowiącej przedmiot zbycia. 
 
Wiceprzewodniczący Rady odczytał treść projektu uchwały, za przyjęciem którego 
głosowali wszyscy radni. 
Uchwała Nr XXXI/223/2009 w sprawie wyraŜenia zgody na zbycie nieruchomości  
gruntowych  przyjęta jednogłośnie   w głosowaniu jawnym. 
(Uchwała stanowi załącznik nr 12  do protokołu). 
 
e) insp. E.Ulanowska omówiła projekt uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na zbycie 
nieruchomości gruntowych – chodzi o wyraŜenie zgody na zbycie na własność dz. nr 
133/11 o pow. 0,0996 ha połoŜonej w obrębie geodezyjnym  Potęgowo, będącej w 
uŜytkowaniu wieczystym. 
 
Wiceprzewodniczący Rady odczytał treść projektu uchwały, za przyjęciem którego 
głosowali wszyscy radni. 
Uchwała Nr XXXI/224/2009 w sprawie wyraŜenia zgody na zbycie nieruchomości  
gruntowych  przyjęta jednogłośnie   w głosowaniu jawnym. 
(Uchwała stanowi załącznik nr 13  do protokołu). 
 
f) Zastępca Wójta omówiła projekt uchwały o przystąpieniu do sporządzenia 
miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla fragmentu miejscowości 
Potęgowo w gminie Potęgowo obejmującego tereny połoŜone na północ od linii 
kolejowej. 
Miejscowość Potęgowo jest rozwojowa i brak jest terenów pod budownictwo 
mieszkaniowe. W tej części Potęgowa gmina posiada około 7 ha gruntów, które chcemy 
przeznaczyć pod budownictwo.  
 
Wiceprzewodniczący Rady odczytał treść projektu uchwały, za przyjęciem którego 
głosowali wszyscy radni. 
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Uchwała Nr XXXI/225/2009 o przystąpieniu do sporządzenia miejscowego planu 
zagospodarowania przestrzennego dla fragmentu miejscowości Potęgowo w gminie 
Potęgowo obejmującego tereny połoŜone na północ od linii kolejowej przyjęta 
jednogłośnie   w głosowaniu jawnym. 
(Uchwała stanowi załącznik nr 14  do protokołu). 
 
g) Skarbnik omówił projekt uchwały w sprawie zmian w budŜecie Gminy na 2009 rok 
oraz podział wolnych środków w kwocie 1.340.290 zł: 
I. Zadania inwestycyjne – 1.163.000 zł tj.: 
- 200.000 zł na inwestycje drogowe realizowane wspólnie ze Starostwem Powiatowym w 
Słupsku, 
- 125.000 zł na realizację inwestycji na drogach gminnych, 
-   40.000 zł na zabezpieczenie wkładu własnego w wysokości 25% na wykonanie 

zadania pn.”Modernizacja drogi gruntowej transportu rolnego w 
Czerwieńcu”, 

-   20.000 zł  na wykonanie projektu technicznego chodnika w m. DarŜyno, 
-   30.000 zł na wykonanie projektu technicznego drogi dojazdowej do oczyszczalni 

ścieków w Łupawie, 
-   40.000 zł na rozbudowę i modernizację oświetlenia na terenie Gminy Potęgowo, 
- 700.000 zł na zakup „ciepłowni” na terenie m. Potęgowo wraz z jej modernizacją 

polegającą na dostosowaniu do spalania biomasy, 
-    8.000 zł na zwiększony zakres modernizacji stadionu tj. budowę wjazdu, dojścia do 

trybun, zakup garaŜu na niezbędny sprzęt sportowy. 
II. Remonty – 90.000 zł tj.: 
-   40.000 zł na remont remizy OSP Potęgowo wraz ze wspinalnią, 
-   50.000 zł na remont stolarki okiennej w Zespole Szkół w Łupawie. 
III. Inwestycje bieŜące – 56.741 zł tj.: 
-    38.741 zł na zakup kompletów opon do samochodów bojowych w jednostkach OSP 

Łupawa i Potęgowo oraz na wzrost wynagrodzenia kierowców w 
jednostkach, 

-      1.000 zł na przeprowadzenie powiatowych zawodów poŜarniczych, 
-    12.000 zł na zakup pompy insulinowej dla dziecka Pana Roberta Szczepańskiego, 
-      5.000 zł na organizowanie imprez kulturalnych przez sołectwa. 
W związku z faktem, iŜ wniosek o dofinansowanie zadania inwestycyjnego pn. „Budowa 
oczyszczalni ścieków i kanalizacji na terenie aglomeracji Potęgowo” otrzymał dof. W 
wysokości 6.555.230 zł, co stanowi 69,59 zł całej wartości inwestycji tj. 9.900.273 zł 
koniecznym jest aktualizacja Wieloletniego Planu Inwestycyjnego na lata 2009 – 2011. 
Przesuwa się kwotę 8.000 zł z rozdziału 75075 (promocja) do rozdziału 92109 (GOK) w 
celu zabezpieczenia środków na publikację Głosu Potęgowa. 
P.Wekwert- na posiedzeniach komisji Wójt obiecywał, Ŝe część wolnych środków 
przeznaczona zostanie na remont nieprzejezdnej drogi w Radosławiu (około 3,5 km). 
Ale tych środków nie ma. 
W 2008 roku przeznaczyliśmy 200.000 zł na dofinansowanie inwestycji prowadzonych 
przez Starostwo Powiatowe w Słupsku. Z 4 inwestycji wykonana została jedna. Czy jest 
więc sens dofinansowywać nierzetelnego wykonawcę? 
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Wójt- kwota 125.000 zł przeznaczona z wolnych środków na remonty dróg jest kwotą 
niewystarczającą.  Trudno nam jest w tej chwili określić jaka kwota jest potrzebna na 
remont tej drogi. Przedstawiciele firmy drogowej oglądali między innymi tę drogę, 
dokonywali niezbędnych pomiarów i w najbliŜszym czasie przedstawią kosztorys. 
Planujemy na remonty dróg zaciągnąć kredyt, więc bez sensu byłoby blokować pieniądze 
z wolnych środków. A te 125.000 zł albo powiększy albo pomniejszy kredyt. 
W ubiegłym roku dofinansowaliśmy kwotą 200.000 Starostwo Powiatowe i za te 
pieniądze wykonano przejazd pod wiaduktem w Potęgowie, przepust w Rzechcinie, 
chodniki w Rzechcinie oraz drogę na Laskę. Za te pieniądze sami nie wykonalibyśmy 
nawet 1 inwestycji. Kontynuacja drogi na Laskę oraz drogi w Rzechcinie jest 
przewidziana w roku 2009. Dodatkowo remont drogi przez Głuszynko i ewentualnie 
chodnik przy tej drodze. 
My proponujemy środki na dofinansowanie Powiatu, ale to radni podejmą ostateczną 
decyzję. Jeśli nie dofinansujemy robót, to nie będą one wcale wykonane. Na terenie 
województwa Ŝaden powiat sam nie wykonuje remontów bez dofinansowania ze strony 
samorządów. 
Remonty z reguły wykonywane są w II półroczu, po zakończeniu przetargów. 
Być moŜe Rada Powiatu nie wyrazi zgody na remonty dróg na terenie gminy Potęgowo. 
 
Po dyskusji Wiceprzewodniczący Rady odczytał treść projektu uchwały, za przyjęciem 
którego głosowali wszyscy radni. 
Uchwała Nr XXXI/226/2009 w sprawie zmian w budŜecie Gminy na 2009 rok   
przyjęta jednogłośnie   w głosowaniu jawnym. 
(Uchwała stanowi załącznik nr 15  do protokołu). 
 
h) insp. E.Ulanowska omówiła projekt uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na odpłatne 
nabycie  nieruchomości zabudowanej budynkiem czynnej ciepłowni wraz z 
infrastrukturą w Potęgowie – działka nr 270/37 o pow. 0,6021 połoŜonej w Potęgowie. 
Wójt- nie będę mówił o konieczności tej inwestycji. Państwo radni wyraŜą wolę kupna 
kotłowni, abyśmy mogli podjąć czynności zmierzające do realizacji zamierzeń. Pieniądze 
na ten cel są zabezpieczone. 
 
Wiceprzewodniczący Rady odczytał treść projektu uchwały, za przyjęciem którego 
głosowało 13 radnych, wstrzymało się od głosu 2 radnych (Wekwert, Biblis). 
Uchwała Nr XXXI/227/2009 w sprawie wyraŜenia zgody na odpłatne nabycie  
nieruchomości zabudowanej budynkiem czynnej ciepłowni wraz z infrastrukturą w 
Potęgowie  przyjęta większością głosów  w głosowaniu jawnym. 
(Uchwała stanowi załącznik nr 16  do protokołu). 
 
i) Wójt omówił projekt uchwały uchylającej Uchwałę Nr V/30/99 w sprawie ustalenia 
opłat za korzystanie z Przedszkola Samorządowego w Potęgowie. 
Tak jak mówiłem na posiedzeniach komisji w przedszkolu pobierana była opłata stała w 
wysokości 80 zł. Wcześniej opłata wynosiła 110 zł, a próby jej obniŜenia w 2003 roku 
podzieliły radnych.  
Teraz Ministerstwo Edukacji Narodowej anuluje taka opłatę, poniewaŜ od początku 
pobierana była nieprawnie. Obowiązkiem gminy jest prowadzenie przedszkola, więc za 
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co rodzic ma płacić? Rodzice płacą tylko za zajęcia dodatkowe takie jak rytmika, nauka 
języka obcego itp. oraz oczywiście za wyŜywienie. ale są to opłaty na wniosek iŜ a zgodą 
rodziców. 
Projekt uchwały likwiduje taką opłatę od 01 maja 2009r. 
R.Spławska- ustawa mówi o bezpłatnych 5 godzinach pobytu dziecka w przedszkolu. 
Większość dzieci przebywa w przedszkolu co najmniej 8 godzin. Więc jaka powinna być 
opłata za te 3 – 4 godziny? 
J.Zabieglik- czy jesteśmy w stanie, po zniesieniu opłaty stałej,  zapewnić opiekę w 
przedszkolu wszystkim dzieciom z gminy? Nie moŜemy dofinansowywać tylko wąskiej 
grupy ludzi. Nie moŜna traktować rolnika w ten sposób, Ŝe jego dziecka nie przyjmuje 
się do przedszkola, bo on jest traktowany jak bezrobotny. 
Wójt- obowiązkiem gminy jest prowadzenie przedszkola jeśli chociaŜ 1 rodzic będzie 
chciał pozostawiać swoje dziecko w przedszkolu. I my taka instytucję posiadamy. 
Wszystkim dzieciom nie jesteśmy w stanie zapewnić opieki w przedszkolu. Świadome 
społeczeństwo wyrazi zgodę na rozbudowę przedszkola. 
Są pewne kryteria przyjmowania dzieci do przedszkola, których przestrzega komisja 
rekrutacyjna. Jest obecna pan dyrektor Przedszkola, która wyjaśni zasady naboru dzieci. 
Agnieszka Wychadańczuk dyrektor Przedszkola w Potęgowie – rolnicy są traktowani jak 
wszyscy inni pracujący rodzice.  
Obowiązkowe są zerówki, następnie pierwszeństwo mają dzieci 5-letnie, dzieci matek 
samotnie wychowujących dzieci, dzieci obojga pracujących rodziców, dzieci z rodzin 
wielodzietnych oraz dzieci, które do przedszkola juŜ uczęszczają. 
Jeśli zerówki przeniesione zostaną do szkoły, to wtedy do przedszkola przyjmiemy 
więcej dzieci. W tej chwili w zerówce w Potęgowie mamy 65 dzieci. 
E.Wyrostkiewicz- jesteśmy w Unii Europejskiej, która uwaŜa, Ŝe 80% dzieci powinna 
uczęszczać do przedszkola, bo to jest juŜ edukacja. 
 
Po dyskusji Wiceprzewodniczący Rady odczytał treść projektu uchwały, za przyjęciem 
którego głosowali wszyscy radni. 
Uchwała Nr XXXI/228/2009 uchylająca Uchwałę Nr V/30/99 w sprawie ustalenia 
opłat za korzystanie z Przedszkola Samorządowego w Potęgowie przyjęta jednogłośnie   
w głosowaniu jawnym. 
(Uchwała stanowi załącznik nr 17  do protokołu). 
 
j) insp. Ewa Ulanowska omówiła projekt uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na nabycie 
nieruchomości gruntowych do zasobu mienia komunalnego Gminy Potęgowo – chodzi 
o wyraŜenie zgody na nieodpłatne nabycie od Agencji Nieruchomości Rolnych dróg 
połoŜonych na terenie gminy. 
Agencja warunkuje przekazanie działki w Skórowie przejęciem przez Gminę dróg 
śródpolnych. 
Przewodniczący Rady- projekt uchwały nie był omawiany na posiedzeniach komisji, 
poniewaŜ radni otrzymali go dopiero dzisiaj. Jestem radnym ze Skórowa i bardzo zaleŜy 
nam na przejęciu i uporządkowaniu działki we wsi. Ale Agencja nie moŜe „stawiać nas 
pod ścianą”. Znam te drogi i wiem, Ŝe są one zakrzaczone, zarzucone kamieniami i po 
prostu nieprzejezdne. Uporządkowanie ich wymaga sporych pieniędzy i Agencja 
powinna partycypować w kosztach remontów tych dróg. 
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G.Pokuć- na swoim gruncie mam prawo robić to, co mi się podoba. JeŜeli właściwa 
droga jest nieprzejezdna, to często taka droga przebiega na gruntach prywatnych. I 
właściciel moŜe ją w kaŜdej chwili zaorać. Kiedyś Agencja dodawała pieniędzy na takie 
drogi, ale później przestała. Spróbujmy więc porozmawiać z przedstawicielami Agencji, 
czy są jeszcze środki na remont przejmowanych dróg śródpolnych. Ale przedstawiciele 
Agencji powinni pojechać z nami w teren i zobaczyć te drogi. 
Wójt- uwaŜam, Ŝe nie jesteśmy „dzieckiem do bicia”, a  to jest po prostu szantaŜ ze 
strony Agencji. MoŜna to zgłosić do Ministerstwa Rolnictwa.  Dlaczego mamy 
przejmować drogi w kiepskim stanie w zamian za działkę, o którą staramy się kilka lat? 
Agencja moŜe nas prosić o przejęcie dróg, ale nie zmuszać w taki sposób. 
Przedstawiciele Agencji powinni przede wszystkim obejrzeć te drogi w terenie. 
J.Zabieglik- są to nieprzejezdne drogi przy polach osób z Gdańska, Warszawy i innych 
duŜych miast. Agencja chce po prostu przerzucić na gminę koszty remontu dróg, bo 
kaŜdy właściciel pola Ŝąda dojazdu do swojego pola. 
 
G.Pokuć-  składam wniosek formalny o przesunięcie terminu rozpatrzenia projektu 
uchwały na kolejną sesję, z moŜliwością konsultacji z przedstawicielami Agencji 
Nieruchomości Rolnych. 
Za przyjęciem wniosku głosowali wszyscy radni. 
Wniosek przeszedł jednogłośnie, więc projektu uchwały nie głosowano. 
(Projekt uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na nabycie nieruchomości gruntowych do zasobu mienia 
komunalnego Gminy Potęgowo stanowi załącznik nr 18 do protokołu.) 
 
5. Interpelacje i wnioski. 
1) G.Pokuć - Powiat Słupski wylansował program pn. „Kolektory słoneczne to 
słoneczny powiat”. Termin składania wniosków mija 30 kwietnia br. Zgodnie z 
projektem Powiat dofinansowuje 50% kosztów kolektora, jednak nie więcej niŜ 5.000 zł.  
Składam wniosek o wystąpienie do Starostwa Powiatowego w Słupsku z prośba o 
wydłuŜenie terminu składania wniosków do programu „Kolektory słoneczne to 
słoneczny powiat” do 31 maja 2009r. 
 
2) W.Binkowski – uzupełnić największe dziury na drodze do Głuszyna. 
 
III. Zakończenie. 
1. Wolne wnioski i informacje. 
1) Wójt- w uchwale dotyczącej zmian w budŜecie z wolnych środków na sołectwa 
przeznaczono kwotę 5.000 zł. Jest to niewielka kwota, ale w przyszłym roku wejdzie w 
Ŝycie fundusz sołecki. Będą to kwoty o wiele większe. 
Prace nad funduszem sołeckim rozpoczynają się juŜ w tym roku, i tak: 

a) do 30 czerwca Rada podejmuje uchwałę o wyodrębnieniu w budŜecie gminy 
środków stanowiących fundusz sołecki. W kolejnych latach do 31 marca, 

b) do 31 lipca wójt przekazuje sołtysom informacje o wysokości środków, 
c) do 30 września sołtys przekazuje wójtowi wniosek, celem uwzględnienia go w 

projekcie budŜetu, 
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d) wójt w terminie 7 dni rozpatruje wniosek i odrzuca wniosek niespełniający 
wymogów formalnych. Sołtys w terminie 7 dni wniosek moŜe podtrzymać, 
kierując go do Rady za pośrednictwem wójta. 
Rada w ciągu 30 dni rozpatruje wniosek. 

Wykorzystanie środków będzie zaleŜało od intencji sołtysa i rad sołeckich. 
 
2) Stefan Zawisza- na sesji jestem pierwszy raz, ale uwaŜam, Ŝe w Potęgowie nic się nie 
dzieje. Sesje wyglądają tak, jak za czasów komuny, kiedy wszyscy byli jednomyślni.  
Chciałbym zapytać, czy jest u nas potrzeba zatrudniać aŜ 11 straŜników? StraŜnicy mają 
jeden słuŜbowy samochód, którym najczęściej jeŜdŜą dwie osoby. Co w tym czasie robią 
pozostali? 
I drugie pytanie – czy będą zatrudnienia dla osób bezrobotnych i jaki jest procent 
bezrobotnych? 
Wójt- najgorzej jest, jak człowiek niezorientowany przyjdzie na sesję i zadaje pytania ad 
hoc. StraŜników jest 5 z komendantem włącznie. Pozostałe 5 osób to pracownicy 
administracyjni. 
O liczbie zatrudnionych pracowników w StraŜy Gminnej nie decyduje ani wójt ani 
komendant StraŜy tylko Rada Gminy. 
Jeśli chodzi o wyjazdy na interwencje, to nie wiem, czy ktokolwiek z państwa chciałby 
jeździć sam. Dla bezpieczeństwa straŜnicy jeŜdŜą po dwóch. 
Bezrobocie w gminie wynosi 10% i nie będziemy robili Ŝadnych specjalnych projektów 
zmierzających do zatrudniania tych ludzi. Są to głównie ludzie, którzy nie chcą pracować. 
Mamy problem z zatrudnieniem 2 osób, bo zwykle jak juŜ otrzymują ofertę pracy, to 
mają wiele powodów do nieprzyjęcia jej. 
Przewodniczący Rady- doświadczona Rada, taka jak nasza, dyskutuje przed sesją na 
posiedzeniach komisji. Na sesji nie kłócimy się, tylko podejmujemy decyzje. 
R.Mikołajczyk- to widać, Ŝe jest pan pierwszy raz na sesji, bo jest pan kompletnie nie 
zorientowany w specyfice pracy Rady. Radni pracują na komisjach i tam wypracowywane 
są stanowiska i poglądy. Proszę się najpierw zagłębić w temat i nie obraŜać nas więcej. 
Komendant StraŜy Gminnej- nie chciałem zabierać głosu, ale niejako zostałem 
wywołany do odpowiedzi. 
Wszyscy jesteśmy mieszkańcami tej gminy i dobrze się znamy. Znamy równieŜ pana 
Zawiszę, który zawsze musi z kimś walczyć. Teraz walczy ze StraŜą Gminną – a to zrobi 
zdjęcie, a to samochód nie tak zaparkuje, a to zostawi dowód osobisty straŜnikowi. 
St.Zawisza -  straŜniczka ukradła mi dowód. 
Komendant StraŜy Gminnej- Ŝeby nie było, Ŝe to StraŜ uwzięła się na pana Zawiszę, to 
nie będziemy więcej wystawiać mandatów, tylko kierować wnioski do Sądu. Niech Sąd 
Grodzki zadecyduje, czy pan Zawisza jest takim prawym obywatelem, za jakiego się 
uwaŜa. 
Trzeba się wgłębić w temat i przepisy, aby się nie ośmieszać. 
Chciałbym jeszcze dodać, Ŝe StraŜ nic nie kosztuje gminy. W ubiegłym roku 
wypracowaliśmy 700.000 zł czystego dochodu. Pan Zawisza oczywiście o tym nie wie. 
W 2008 roku cała zachodniopomorska policja przeprowadziła 5.000 postępowań 
dotyczących wykroczeń drogowych, natomiast StraŜ Gminna w Potęgowie 
przeprowadziła takich postępowań 8.000. Cała straŜ miejska i gminna przeprowadziła 
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takich postępowań 100.000. wynika z tego, Ŝe sama policja nie jest w stanie walczyć 
skutecznie z piratami drogowymi.  
 
3) Mirosław Sudołowicz kierownik Spółdzielni Mieszkaniowej „Na Skarpie” w 
Potęgowie – w imieniu spółdzielni „Na Skarpie”, spółdzielni „Dom” oraz wspólnoty 
mieszkaniowej dziękuję radnym i wójtowi za zrozumienie naszego problemu i 
zaangaŜowanie w jego rozwiązanie. 
 
4) K.Majewski – uzupełnić ubytki asfaltu na drodze dojazdowej do Wieliszewa oraz na 
drodze wojewódzkiej między Malczkówkiem a Malczkowem, 
     - wyrównać drogę gruntową w Wieliszewie. 
Wójt- przeprowadzę dochodzenie, którzy pracownicy Urzędu tłuką lusterka i wyrywają 
znaki drogowe. Proszę państwa, to wszystko dzieje się w naszym środowisku i to 
mieszkańcy gminy wyrywają i niszczą znaki drogowe. 
Jeśli chodzi o drogę wojewódzką, to będziemy interweniowali, poniewaŜ jest to nowa 
droga. 
Powiem jeszcze, Ŝe na posiedzeniu komisji wspólnej radni ustalili kategorie dróg 
gminnych: 

1) do I kategorii zalicza się drogi: 
- Łupawa – Poganice, 
- DarŜyno – DarŜynko, 
- drogę wewnętrzną łączącą drogę powiatową z drogą nr 6 (ul. Szeroka). 

2) do kategorii II zalicza się: 
- drogi dojazdowe, przy których są co najmniej 3 siedliska, z perspektywa   

rozwoju, 
 - drogi łączące drogi o znaczeniu regionalnym, 
 - drogi, którymi dowoŜone są dzieci do szkół. 
3) do III kategorii zalicza się drogi transportu rolnego. 

I tu mam apel do radnych i mieszkańców gminy. Droga Poganice – Łupawa zaliczona 
została do I kategorii. Jest to droga przebiegająca przez malowniczy teren. W kaŜdej 
miejscowości znajdują się pojemniki na odpady segregowane, a przy tej drodze znajduje 
się wysypisko śmieci. Jest tam i plastik, i szkło i wiele innych rzeczy. My to wysypisko 
uprzątaniem i uporządkujemy teren, ale jeśli później znajdą się tam śmieci, to proszę 
zapomnieć o remoncie tej drogi. 
 
5) St.Semak- pomóc rolnikom w walce z bobrami, których budowle zalewają łąki w 
Czerwieńcu. 
 
6) A.Pianka – ustawić znak „Zwierzęta gospodarskie”  przy drodze Grąbkowo – 
DarŜyno. 
 
7)Zygmunt Szewczyk kierownik zespołu „Pomorze Potęgowo” – wygospodarować 
pomieszczenie na biuro dla Stowarzyszenia Sportowego  „Pomorze Potęgowo”. 
 
8) J.Zabieglik- rozwaŜyć moŜliwość powołania przy Urzędzie Gminy, niezaleŜnej od 
Koła Łowieckiego, komisji do szacowania szkód wyrządzonych przez zwierzynę leśną. 
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St.Semak- kiedyś powołałem taką komisję do oszacowania szkód wyrządzonych przez 
dziki na moim terenie i miałem z tego tytułu wiele nieprzyjemności. 
M.Sudołowicz – zwierzyna leśna w stanie wolnym jest własnością Skarbu Państwa. 
Myśliwi dokonują odłowów, aby zmniejszyć populacje zwierząt, ale zlikwidować się jej 
całkowicie nie da. Staramy się pomagać rolnikom poprzez zakup siatek ochronnych czy 
teŜ zapachowych odstrasza czy. Ale rolnik, który ma pole pod lasem musi się liczyć ze 
stratami. 
 
9)E.Wyrostkiewicz- kiedy otrzymam odpowiedź na wniosek złoŜony na piśmie w 
sprawie wycięcia suchego drzewa koło hydroforni w Potęgowie, 
  - czy będzie sporządzony protokół odzysku krawęŜników ulicznych z ul. 
DarŜyńskiej i wykorzystanie ich jako krawęŜników drogowych?. 
Zwracałem uwagę dyrektorowi ZUP, Ŝe polbruk na suchy beton kładzie się tylko na 
wilgotnym podłoŜu. na suchym podłoŜu trzeba to wykonać nieco inaczej. 
Na poprzedniej sesji mówiłem o pseudorolnikach i chciałbym to wyjaśnić. Rolnik to ten, 
który czerpie korzyści z ziemi, natomiast pseudorolnik, to ten, który kupuje ziemię, bo 
ma pieniądze, ale utrzymuje się z innej działalności. 
 
 
2. Zamknięcie obrad. 
Po wyczerpaniu porządku obrad o godzinie 12.20 Przewodniczący Rady Gminy 
Potęgowo dokonał zamknięcia obrad XXXI sesji V kadencji Rady Gminy Potęgowo. 
 
Na tym posiedzenie zakończono.                                                                       
Protokołowała: A.Domagała 

 
 
 
 
 

 


